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Zápis č. 1 ze zasedání Výboru životního prostředí  

a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje 

konaného dne 22. 1. 2025 
Přítomno: 15 členů výboru zastupitelstva kraje dle přiložené prezenční listiny 

Omluven: - 

Hosté: 

Ing. Jiří Klápště, RNDr. Jitka Šádková, Ing. Martina Vojtěchová,  

MVDr. Roman Šebesta, Ing. Martin Modrý, PhD., Bc. Jaroslav Křepel,  

Ing. Katarína Šichová  

Ověřovatel:  Ing. Ivan Pastorek 
 

V úvodu zasedání nebyl v zasedací místnosti přítomen Ing. Miloslav Tůma. Počet hlasujících 

byl tedy 14.   
 

1. Zahájení 
 

První zasedání Výboru životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje 

v roce 2025 zahájil předseda Výboru pan David Pražák. Přivítal přítomné členy a hosty a kon-

statovala, že Výbor je usnášeníschopný.  

Plnění úkolů: Na posledním zasedání dne 11.12.2024 požádal náměstek hejtmana Jiří Klápště 

člena Výboru pana Jaroslava Křupalu o předložení konkrétních problémů v rámci problematiky 

sčítání stavu zvěře v písemné podobě. Splnění úkolu: Materiál byl panem Křupalou odeslán.   
 

2. Volba ověřovatele 
 

Ověřovatelem zápisu byl navržen Ing. Ivan Pastorek, který s návrhem souhlasil. 
 

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/25/VŽPZ/1 

Výbor životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje volí ověřovatelem 

zápisu z 1. jednání Výboru životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje 

v roce 2025 Ing. Ivana Pastorka.  

Hlasování:  

Přítomno: 14 Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 0 Výsledek: přijato 
 

3. Schválení programu jednání 
 

Členům Výboru a pozvaným hostům byl v pozvánce zaslán následující návrh programu:  

1.   Zahájení 

2. Volba ověřovatele 

3. Schválení programu jednání 

4. Aktuální situace ve věci šíření afrického moru prasat, moru včelího plodu a hniloby včelího 

plodu na území Libereckého kraje 

5. Představení činnosti příspěvkové organizace Libereckého kraje Střediska ekologické vý-

chovy Libereckého kraje (STŘEVLIK)  

6. Závazek spolufinancování projektu STŘEVLIK, p.o. „Modernizace areálu Střediska eko-

logické výchovy Libereckého kraje v Oldřichově v Hájích“ 

7. Navýšení závazku spolufinancování projektu „Opatření pro zadržení vody ve vybraných 

lokalitách na Frýdlantsku“ 

8. Postup v přípravě projektu Clima LIBRE LIFE z programu LIFE 
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9. Různé  

10. Závěr 
 

Náměstek hejtmana Jiří Klápště navrhl doplnění programu zaslaného v pozvánce o bod „Změna 

Statutu Fondu ochrany vod Libereckého kraje.“ Tento bod je navržen k projednání jako devátý 

v pořadí (před bodem „Různé“). 
 

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/25/VŽPZ/2 

Výbor životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje souhlasí 

s upraveným návrhem programu 1. zasedání v roce 2025.  
 

Hlasování:  

Přítomno: 14 Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 0 Výsledek: přijato 
 

V průběhu projednávání následujícího bodu se do zasedací místnosti dostavil Ing. Miloslav 

Tůma. Počet hlasujících se tak zvýšil na 15.  
 

4. Aktuální situace ve věci šíření afrického moru prasat, moru včelího plodu a hniloby 

včelího plodu na území Libereckého kraje 
 

Aktuální stav problematiky se dostavil prezentovat MVDr. Roman Šebesta, ředitel Krajské 

veterinární správy Státní veterinární správy pro LK (KVS).  
 

Prezentace MVDr. Šebesty k problematice afrického moru prasat (AMP) je přílohou č. 1 zápisu 

č. 1 ze zasedání Výboru ŽPZ ZLK konaného dne 22.1.2025.  

Prezentace MVDr. Šebesty k problematice moru včelího plodu a hniloby včelího plodu je 

přílohou č. 2 zápisu č. 1 ze zasedání Výboru ŽPZ ZLK konaného dne 22.1.2025.  
 

MVDr. Šebesta dále informoval o výskytu závažného onemocnění katarální horečka ovcí. V 

LK bylo již identifikováno 23 ohnisek. Choroba je přenosná také na skot a kozy. Dále uvedl, 

že minulý týden byla v Braniborsku zjištěna vysoce nebezpečná nákaza slintavka a kulhavka 

(nález u vodních buvolů).   
 

Diskuse: 

Pražák - Poděkoval MVDr. Šebestovi za velmi kvalitní prezentaci.  

Šebesta - Uvedl, že za stěžejní považuje odstřely bachyní a s tím související omezení 

reprodukce divokých prasat.  

Wudyová - Vznesla dotaz na situaci ve věci výskytu AMP v PL a D. Odpověď Šebesta - V PL 

je situace špatná. AMP byl diagnostikován i v chovech domácích prasat. V Sasku dokázali 

výskyt AMP v některých oblastech omezit. Některé ploty je možné odstranit. Přes všechna 

opatření se však nepodařilo nebezpečnou nákazu vymýtit. V Sasku vyčíslili náklady na 

realizovaná opatření do celkové výše 44 mil. EUR (z toho 39 mil. EUR oplocení).  

Křupala - Vznesl dotaz na výši nákladů na opatření proti šíření AMP v ČR. Odpověď Šebesta 

- Od roku 2017 dosáhly pobídky MZe ČR celkové výše 212 mil. Kč.  

Křupala - Také ocenil vysokou kvalitu prezentace MVDr. Šebesty.  

Moravec (host, Okresní org. Českého svazu včelařů Liberec) - Doplnil informace k 

problematice opatření proti šíření moru včelího plodu a hniloby včelího plodu, jenž jsou 

plánována organizacemi Českého svazu včelařů působícími na území LK. Pro rok 2025 je opět 

plánováno provést plošná vyšetření na obě nákazy v ochranných pásmech hniloby včelího 

plodu. Vyšetření by měla proběhnout i na postižených lokalitách na Semilsku, kde k jejich 

realizaci v roce 2024 nedošlo.  
 

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/25/VŽPZ/3  

Výbor životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje bere na vědomí 

aktuální veterinární situaci ve věci šíření nebezpečných nákaz africký mor prasat, mor včelího 

plodu a hniloba včelího plodu na území Libereckého kraje.  
 

Hlasování:  

Přítomno: 15 Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0 Výsledek: přijato 
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Po tomto hlasování opustil zasedací místnost Mgr. Roman Baran. Počet hlasujících se opět sní-

žil na 14.  
 

5. Představení činnosti příspěvkové organizace Libereckého kraje Střediska ekologické 

výchovy Libereckého kraje (STŘEVLIK)  
 

Seznámit s činností příspěvkové organizace LK Středisko ekologické výchovy Libereckého 

kraje se členy Výboru dostavil Ing. Martin Modrý, ředitel této organizace.   
 

Prezentace Ing. Modrého, PhD. je přílohou č. 3 zápisu č. 1 ze zasedání Výboru ŽPZ ZLK 

konaného dne 22.1.2025. Strany 1 - 14 prezentace se týkají bodu 5. Strany 15 - 18 pak bodu 6 

programu zasedání.   
 

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/25/VŽPZ/4  

Výbor životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje bere na vědomí   

činnost Střediska ekologické výchovy Libereckého kraje, příspěvkové organizace.   
 

Hlasování:  

Přítomno: 14 Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 0 Výsledek: přijato 
 

6. Závazek spolufinancování projektu STŘEVLIK, p.o. „Modernizace areálu Střediska 

ekologické výchovy Libereckého kraje v Oldřichově v Hájích“ 
7.  

Členům Výboru byly v předstihu zaslány důvodová zpráva a indikativní rozpočet projektu. 

Další informace byl připraven poskytnout ředitel p.o. STŘEVLIK Ing. Martin Modrý, PhD.   

Orgánům kraje je předkládán ke schválení souhrnný materiál k realizaci projektu příspěvkové 

organizace LK Středisko ekologické výchovy Libereckého kraje (STŘEVLIK) „Modernizace 

areálu Střediska ekologické výchovy Libereckého kraje v Oldřichově v Hájích,“ který 

obsahuje: Projektový záměr, zpracování a předložení projektové žádosti a závazek 

předpokládané výše spolufinancování a předfinancování projektu z rozpočtu kraje v případě, 

že na projekt bude poskytnuta dotace. 

Při zpracování stavebně technické studie došlo k významné redukci záměru, kdy byly 

vypuštěny stavební zásahy do ubytovacího a správního objektu. Nákladnost těchto zásahů by 

nebyla úměrná přínosu. Dále byla vypuštěna obnova expozice (nezpůsobilý výdaj) a realizace 

parkovacích ploch (nejsou součástí stávajícího areálu, dle podmínek výzvy nelze do projektu 

zahrnout). Redukce záměru neovlivní přínos realizace. 
 

1) Věcné zaměření projektového záměru 

Předmětem projektu je modernizace areálu Střediska ekologické výchovy Libereckého kraje 

v Oldřichově v Hájích. Areál je p.o. STŘEVLIK využíván na základě nájemní smlouvy pro 

účely realizace pobytových a denních vzdělávacích programů s environmentální tématikou. 

Podpořena je modernizace s cílem snížení energetické náročnosti objektů a realizace 

demonstračních opatření ke zmírnění dopadů změny klimatu.  

Konkrétně jsou navržena tato opatření: 

• Stavba fotovoltaické elektrárny o výkonu 45-50 kWp na vhodných střechách objektů v are-

álu (stáje, přístřešek ubytovacího objektu). FVE bude doplněna o bateriové úložiště o kapa-

citě 60-80 kWh za účelem uložení přebytků a kompenzace dodávek elektrické energie v are-

álu při výpadcích, které jsou v Oldřichově v Hájích poměrně časté. FVE bude dále doplněna 

o nabíječku elektrokol pro návštěvníky areálu a pro dobíjecí stanici elektromobilů. 

• Ozelenění střechy ubytovacího objektu položením extenzivní zelené střechy na pultovou 

střechu objektu v rozsahu cca 300 m2. 

• Modernizace technologie gastro provozu nahrazením energeticky neúsporných spotřebičů 

technologicky vyspělým zařízením (vaření, mytí nádobí, chlazení). 

• Akumulace dešťové vody z objektů stájí a správního objektu a její využití pro nově budo-

vané toalety pro návštěvníky, provoz farmy a demonstrační účely. 

• Modernizace objektu dílen, ve kterém bude zřízen vytápěný objekt pro celoroční využití pro 

vzdělávání a sociální zařízení pro návštěvníky areálu. Bude upravena konstrukce střechy, 

objekt bude tepelně izolován a vybaven vytápěním tepelným čerpadlem vzduch - voda. Dále 
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zde budou zřízeny bezbariérové toalety, aby individuální návštěvníci nevstupovali do ob-

jektů určených pro ubytování a programy pro školy. 

• Terénní úpravy v areálu budou realizovány v prostoru náplavky a břehu řeky Jeřice. Tyto 

úpravy budou využity pro vzdělávání o klimatu a souvisejících tématech. 

• Publicita realizovaných úprav v areálu. Areál bude doplněn o prvky upozorňující na prove-

dené úpravy, vysvětlující jejich dopad. Tyto prvky budou využívané individuálními návštěv-

níky areálu i při vzdělávacích programech. 

Vlastnická struktura 

Projekt je realizován na nemovitostech společnosti Ekocentrum Oldřichov v Hájích, z.ú. 

Zakladateli této společnosti jsou LK a Obec Oldřichov v Hájích. Zakladatelská práva obce 

přejdou dle platné smlouvy na LK k 1.1.2026. Po převodu zakladatelských práv bude zahájena 

likvidace společnosti Ekocentrum Oldřichov v Hájích, z.ú. a převod nemovitého majetku na 

LK. STŘEVLIK je nájemcem areálu a dle podmínek výzvy oprávněným žadatelem. Záměr byl 

projednán ve správní radě Ekocentra Oldřichov v Hájích, z. ú. 

Zároveň v souvislosti s touto složitější vlastnickou infrastrukturou byla vhodnost žadatele 

konzultována se SFŽP, který vzhledem k situaci doporučil, aby žadatelem byl STŘEVLIK, 

nikoliv Liberecký kraj. 

Využití výstupů projektu 

Výstupy projektu budou využity pro celkové snížení energetické náročnosti provozu areálu, 

zlepšení hospodaření se srážkovou vodou, zkvalitnění zázemí areálu pro návštěvníky a jako 

součást vzdělávání zaměřeného na změnu klimatu realizovaného v areálu.  

Předpokládaný roční výnos FVE činí 45 MWh, což tvoří přibližně 65 % celkové spotřeby 

elektrické energie v areálu. 
 

2) Předpokládaný hlavní zdroj financování 

Operační program životní prostředí 

65. výzva, specifický cíl 1.3, Opatření 1.3.9  

Investice do modernizace vzdělávacích environmentálních center zaměřených na změnu 

klimatu 
 

3) Struktura finančních zdrojů 

- 80 % Operační program životní prostředí, 65. výzva  

- 20 % vlastní podíl STŘEVLIK, p.o. prostřednictvím rozpočtu LK 
 

4) Finanční velikost projektu 

Celkové náklady projektu jsou předpokládány ve výši 10.456.320 Kč. 
 

5) Předpokládaná míra spolufinancování ze strany LK včetně veškerých nezpůsobilých výdajů 

projektu v době realizace: 

Celkové výdaje LK  v rámci spolufinancování projektu jsou předpokládány do výše 2.142.728 

Kč. Spolufinancování LK je tvořeno součtem kofinancování způsobilých výdajů, 

nezpůsobilých výdajů a odečtením předpokládaného kráceného odpočtu DPH. 
 

Celkové náklady projektu 10.456.320 Kč 

Dotace EU (80 % způsobilých výdajů) 6.992.664 Kč 

Spolufinancování LK - 20 % způsobilých výdajů 1.748.166 Kč 

Spolufinancování LK - nezpůsobilé výdaje (DPH) 1.715.490 Kč 

Předpokládaný krácený odpočet DPH -1.320.928 Kč 

Spolufinancování LK celkem: 2.142.728 Kč 
 

V případě, že projekt bude realizován, budou výdaje na vlastní spolufinancování žadatele 

(STŘEVLIK) hrazeny prostřednictvím rozpočtu LK, kapitoly 912 08 - Účelové příspěvky p. o., 

odbor životního prostředí a zemědělství. 
 

6) Předpokládaná míra a způsob zajištění předfinancování projektu ze strany LK 

Výdaje na předfinancování projektu (tj. očekávané výše dotace 6.992.664 Kč) bude hrazena 

prostřednictvím rozpočtu LK, kapitoly 923 08 - Spolufinancování EU, odbor životního 

prostředí a zemědělství, a to na základě návratné finanční výpomoci. Doplnění kapitoly 923 08 
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- Spolufinancování EU, odbor životního prostředí a zemědělství, bude požadováno na základě 

schválení závazku předfinancování projektu orgány kraje v letech 2026-2029. 
 

7) Předpokládaný harmonogram projektu včetně rozložení financování v letech 

V letech 2025-2026 proběhne projektová příprava a získání stavebního povolení. V roce 2027 

předpokládáme zadání veřejných zakázek a v letech 2028-2029 vlastní realizaci záměru, tedy 

provedení stavby a pořízení vybavení. 
 

Rok 
Celkové výdaje 

projektu 

Nezpůsobilé výdaje 

projektu 

Způsobilé výdaje projektu 

LK (20 %) EU (80 %) 

2025   0 0 

2026 850.000 147.521 140.496 561.983 

2027 850.000 147.521 140.496 561.983 

2028 3.000.000 520.661 495.868 1.983.471 

2029 5.756.320 899.788 971.306 3.885.226 

Celkem 10.456.320 1.715.490 1.748.166 6.992.664 
 

8) Očekávané výdaje ve fázi udržitelnosti výstupů a výsledků projektu  

Doba udržitelnosti projektu je stanovena na 15 let. Po tuto dobu je žadatel povinen udržovat 

pořízené vybavení a realizovat vzdělávací programy orientované na změnu klimatu v rozsahu 

1.400 osobohodin ročně při předpokládané výši dotace do 7 mil. Kč. Tyto činnosti jsou součástí 

běžné činnosti STŘEVLIKu a nepřinesou výdaje nad rámec stávající vyrovnávací platby. 

Nedochází k rozšíření činnosti nebo personálního obsazení. 
 

9) Předpokládaný vznik nových pracovních míst projektových manažerů 

V rámci projektu není nutné vytvoření nového systémového pracovního místa v rámci 

organizační struktury STŘEVLIK, p.o. 
 

Diskuse: 

Pražák - Vznesl dotaz na termín vyrozumění o výsledku dotačního řízení. Odpověď Modrý - 

Výsledek bude znám již v březnu 2025, jde o nesoutěžní výzvu a projekt je s donorem průběžně 

konzultován.  

Červinková - Vznesla dotaz ke stavbě fotovoltaické elektrárny v chráněné krajinné oblasti 

(CHKO). Zdali je třeba vyjádření Správy CHKO. Odpověď Modrý - SCHKO se ke stavbě FVE  

vyjadřuje stejně jako ke všem ostatním stavbám na jeho území. Doplnění Klápště - SCHKO se 

velmi pravděpodobně vyjádří, že stavba FVE nemá vliv na krajinný ráz, což je dostatečné.   
 

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/25/VŽPZ/5 

Výbor životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje po projednání 

souhlasí: 1) Se závazkem předpokládané výše spolufinancování projektu „Modernizace areálu 

Střediska ekologické výchovy Libereckého kraje v Oldřichově v Hájích“ do výše 2.142.728 Kč 

a jeho rozložením v letech 2025-2029 v případě, že danému projektu bude schválena dotace 

z 65. výzvy Operačního programu Životní prostředí 2021-2027; 2) s předpokládaným 

předfinancováním projektu „Modernizace areálu Střediska ekologické výchovy Libereckého 

kraje v Oldřichově v Hájích“ do výše 6.992.664 Kč a jeho rozložení v letech 2025-2029. Výbor 

životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje doporučuje Zastupitelstvu 

Libereckého kraje schválení výše uvedených závazků.  
 

Hlasování:  

Přítomno: 14 Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 0 Výsledek: přijato 
 

7. Navýšení závazku spolufinancování projektu „Opatření pro zadržení vody ve vybra-

ných lokalitách na Frýdlantsku“ 
 

Členům Výboru byla v předstihu zaslány důvodová zpráva a foto dotčené lokality. Další 

informace se dostavil prezentovat Bc. Jaroslav Křepel, pracovník ORREP.  

Předmětem materiálu je schválení navýšení závazku spolufinancování projektu „Opatření pro 

zadržení vody ve vybraných lokalitách na Frýdlantsku“ (Projekt). Tento projekt byl schválen 
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ke spolufinancování z EU v rámci 1. výzvy Agentury ochrany přírody a krajiny ČR k podávání 

žádostí o poskytnutí dotace v rámci Operačního programu Životní prostředí 2021-2027 (OPŽP) 

(Zjednodušené metody vykazování v Projektovém schématu). 

 Dne 25.6.2024 schválilo ZK aktuální závazek spolufinancování projektu ve výši 3.946.667 Kč 

(usn. č. 395/24/ZK). Projekt je ve fázi realizace. Cílem projektu je zvýšení retenční schopnosti 

krajiny prostřednictvím vybudování soustav tůní a vodních přehrážek údolnic. To vše celkem 

v 7 samostatných lokalitách v okolí města Frýdlant na pozemcích ve vlastnictví LK 

obhospodařovaných Střední školou hospodářskou a lesnickou Frýdlant. 

Na jedné z výše uvedených lokalit, kde má být vybudována jedna z tůní, je součástí prací také 

odstranění staré betonové silážní jímky. Poté co zhotovitel provedl demolici a odbagrování 

všech betonových částí (tedy i těch pod zemí), bylo zjištěno větší množství betonového odpadu 

než bylo původně spočítáno v projektové dokumentaci. Z tohoto důvodu je nutné vyřešit 

vícepráce a dále posunout dokončení prací z roku 2024 do roku 2025. Vzhledem k tomu, že 

vícepráce přesahují aktuální výši závazku spolufinancování projektu, je předkládáno k 

projednání navýšení tohoto závazku z původní výše 3.946.667 Kč na 4.346.667 Kč. 
2 

Rozložení závazku spolufinancování LK v letech - realizace projektu „Opatření pro zadržení 

vody ve vybraných lokalitách na Frýdlantsku“ (v Kč) 
 

Tabulka č. 1 - Aktuální výše závazku projektu 
 

Rok 
Celkové výdaje 

projektu 
Nezpůsobilé výdaje 

projektu (= spolufin. LK) 

Způsobilé výdaje projektu 

LK (0 %) EU (100 %) 

2019 220.220 220.220 0 0 

2020 470.061 470.061 0 0 

2021 0 0 0 0 

2022 70.180 70.180 0 0 

2023 64.735 64.735 0 0 

2024 4.704.804 3.121.471 0 1.583.333 

Celkem 5.530.000 3.946.667 0 1.583.333 
 

Tabulka č. 2 - Návrh nové výše závazku 
 

Rok 
Celkové výdaje 

projektu 
Nezpůsobilé výdaje 

projektu (= spolufin. LK) 

Způsobilé výdaje projektu 

LK (0 %) EU (100 %) 

2019 220.220 220.220 0 0 

2020 470.061 470.061 0 0 

2021 0 0 0 0 

2022 70.180 70.180 0 0 

2023 64.735 64.735 0 0 

2024 101.278 101.278 0 0 

2025 5.003.526 3.420.193 0 1.583.333 

Celkem 5.930.000 4.346.667 0 1.583.333 
 

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/25/VŽPZ/6 (k návrhu usnesení pro 1/ZK/2025/25) 

Výbor životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva LK po projednání souhlasí s navýšením 

závazku předpokládané výše spolufinancování projektu „Opatření pro zadržení vody ve 

vybraných lokalitách na Frýdlantsku“ z původní částky 3.946.667 Kč na novou částku do výše 

4.346.667 Kč a jeho rozložením v letech 2019-2025. Výbor životního prostředí a zemědělství 

Zastupitelstva Libereckého kraje doporučuje Zastupitelstvu Libereckého kraje schválení 

navýšení výše uvedeného závazku. 
 

Hlasování:  

Přítomno: 14 Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 0 Výsledek: přijato 
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8. Postup v přípravě projektu Clima LIBRE LIFE z programu LIFE 
 

Členům Výboru byla v předstihu zaslána důvodová zpráva včetně příloh: Sdělení EU 

21.11.2024 (CZ, EN verze), Hodnocení EU 21.11.2024 (CZ, EN verze) a Přehled cílů a 

výstupů. Další informace byla připravena poskytnout pracovnice OŽPZ Ing. Martina 

Vojtěchová. 

Předmětem materiálu je informace o výsledku hodnocení konceptu žádosti projektu „Clima 

Libre LIFE“ (tzv. concept note) a návrh dalšího postupu ve věci podávání úplné žádosti. 
 

A. Informace o podání a hodnocení konceptu žádosti projektu 

Koncept žádosti projektu „Clima Libre LIFE“ byl na základě usnesení 476/24/ZK z  

27.8.2024 předložen 4.9.2024 do prvního kola dvoukolové výzvy „LIFE-2024-STRAT-

CLIMA-SIP-two-stage – Strategic Integrated Projects – Climate Action“ EU programu LIFE 

(Programme for the Environment and Climate Action). 

Dne 21.11.2024 obdržel LK informaci o výsledku hodnocení konceptu žádosti od Evropské 

výkonné agentury pro klima, infrastrukturu a životní prostředí (CINEA). Koncept žádosti prošel 

1. fází hodnocení a LK byl vyzván k předložení úplné žádosti ve 2. fázi s nejzazším termínem 

podání 6.3.2025. Vedle hodnocení jednotlivých kritérií obsahovalo vyrozumění o výsledku 

hodnocení i následující upozornění, relevantní pro další průběh podávání úplné žádosti: 

1) Návrh ve fázi 2 musí být v souladu s návrhem ve fázi 1 a nesmí se podstatně lišit, 

2) podmínky zůstávají stejné, tak jak byly zveřejněny v podmínkách výzvy; 

3) hodnocení žádosti v rámci 2. fáze bude zcela nezávislé; hodnocení žádosti v 1. fázi nebude 

bráno v úvahu. 

Zároveň byl LK vyzván k informování všech zúčastněných stran. 
 

Samotné hodnocení je členěno do 4 kritérií. Připomínky plynoucí z Hodnocení jsou následující: 

Kritérium 1 - Implementace plánů nebo strategií 

Monitorovací zpráva (pozn.: k Akčnímu plánu adaptace na změnu klimatu LK) je v příloze 

zmíněna, ale není jasné, zda je již k dispozici. APA-CC (=Akční plán adaptace na změnu 

klimatu LK) včetně opatření a jejich rozsahu, tedy zatím nebyl předložen, jak bylo požadováno. 

Z návrhu navíc není zřejmý stav schválení APA-CC. V neposlední řadě není jasné, zda bude 

cílený akční plán prodloužen nebo aktualizován pro projektové období po roce 2027, kdy 

platnost APA-CC vyprší. Odkaz na strategii uvedený v příloze nefunguje správně. 

Kritérium 2 - Územní pokrytí 

Region je pro účely SIP (strategický integrovaný projekt) považován za dostatečně velký a 

reprezentativní, nicméně omezený geografický rozsah projektu může mít za následek mírný 

dopad. Žádost má potenciál vyvolat značný dopad, který může přesáhnout regionální měřítko, 

v závislosti na aktivitách subjektů na státní úrovni, jako je Ministerstvo životního prostředí ČR 

a Agentura ochrany přírody a krajiny ČR. 

Kritérium 3 - Koordinace doplňkových zdrojů financování 

Návrh neobsahuje zvláštní pracovní balíček týkající se mobilizace zdrojů a koordinačního 

mechanismu, jehož prostřednictvím by SIP přispíval k mobilizaci zdrojů. Tato část by mohla 

být lépe rozpracována vysvětlením, jaké nástroje anebo úřady budou zřízeny v rámci SIP na 

podporu a aktivaci využívání zdrojů pro doplňkové činnosti přispívající k implementaci plánu 

APA-CC. 

Kritérium 4 - Zapojení klíčových zúčastněných stran 

Celkově je strategie mobilizace zúčastněných stran vypracována na regionální a národní úrovni, 

ale lze ji významně zlepšit zahrnutím zúčastněných stran z řad subjektů EU a mezinárodních 

organizací, a to i s cílem aktivovat významnou replikaci. 
 

Dále hodnocení obsahuje další, obecné připomínky: 

- Je rozumné, aby SIP na začátku stanovil svou základní úroveň zlepšením struktury GIS a 

získáním nových dat. Nicméně nebyly doposud adekvátně představeny předběžné odhady a 

cíle pro zlepšení, které jsou nezbytné pro lepší pochopení přiměřenosti rozsahu a měřítka 

navrhovaných opatření. Je zásadní, aby bylo možné v rámci SIP od počátku počítat s přimě-

řeným souborem kvantitativních klíčových ukazatelů výkonnosti, které představují 
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očekávané dopady z hlediska oblastí, povodí, městských oblastí atd., a na které se zaměří 

opatření aktivovaná akčním plánem APA-CC a SIP. 

- Rozsah předpokládaných demonstračních opatření není dostatečně jasný a předložená stra-

tegie je stále obecná.  Není tedy jasné, jak bude dosaženo širokého rozšíření opatření nezbyt-

ných pro úplnou implementaci plánu. Dále se zdá, že předložené kvantitativní cíle dopadů 

jsou pro reálné dosažení tohoto cíle nedostatečné. 

- Žádost pouze vágně zmiňuje strategii pro období po r. 2027 s tím, že v r. 2035 bude předlo-

žena zpráva za polovinu období. Rámec pro toto období implementace SIP je stále vágní. 
 

B. Návrh dalšího postupu podávání projektové žádosti 

S ohledem na výsledek hodnocení, jak je uveden v předchozím bodě, stav připravenosti 

projektové žádosti, časové rozmezí, které je k dispozici na její dopracování, a finanční 

náročnost dopracování žádosti LK odstoupí z dalšího procesu podání úplné žádosti projektu 

Clima LIBRE LIFE do programu LIFE v roce 2025. Následně bude žádost přepracována a 

podána v budoucí výzvě programu LIFE. 
 

Diskuse: 

Klápště - Doplnil, že v současné verzi projektu je výrazná část rozpočtu určena na měkké 

aktivity. Cílem je upravit projekt tak, aby zahrnoval vlastní realizace praktických opatření 

v podstatně větším rozsahu. Uvedl, že je třeba úzce zapojit do vlastní realizace klíčové subjekty. 

Informoval, že obdobný projekt je MŽP plánován pro celou ČR a LK by se v rámci něho mohl 

stát pilotním regionem. V této věci budou probíhat jednání.   

Červinková - Připomněla, že v rámci projektu bylo počítáno s personálními kapacitami, které 

by byly k dispozici obcím. Odpověď Klápště - Sama ARR (Agentura regionálního rozvoje, 

spol. s r.o.) není ztotožněna s rozsahem plánovaných personálních kapacit i se současným 

rozsahem projektu. Uvedl, že existují i jiné cesty, jak obcím pomoci. 

Wudyová - Vznesla dotaz, zdali stažení žádosti negativně neovlivní případnou budoucí 

podporu. Odpověď Klápště - Nikoliv. S MŽP byla tato otázka konzultována.      
 

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/25/VŽPZ/7 (k návrhu usnesení pro 1/ZK/2025/14) 

Výbor životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva LK po projednání souhlasí s 

odstoupením Libereckého kraje z dalšího procesu podání úplné žádosti projektu Clima LIBRE 

LIFE do programu LIFE v roce 2025 a s následným přepracováním žádosti a jejím podáním v 

budoucí výzvě programu LIFE. Výbor životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva LK 

doporučuje Zastupitelstvu Libereckého kraje schválení výše uvedeného postupu.     
 

Hlasování:  

Přítomno: 14 Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 0 Výsledek: přijato 
 

9. Změna Statutu Fondu ochrany vod Libereckého kraje 
 

Členům Výboru byla předložena důvodová zprávy. Další informace se na zasedání Výboru 

dostavila prezentovat pracovnice OŽPZ Ing. Katarína Šichová.  

Předmětem tohoto materiálu je navržení změny Statutu Fondu ochrany vod LK. Změna spočívá 

v rozšíření okruhu možných příjemců dotací, zrušení možnosti čerpání podpory formou 

individuální dotace a možnost čerpání podpory z navrhovaného Programu spolufinancování.  

Fond ochrany vod LK (FOV) byl zřízen usnesením ZK č. 175/04/ZK ze dne 31.8.2004 na 

základě ustanovení § 42 odst. 4 zákona č. 254/2001 Sb., o vodách a o změně některých zákonů, 

ve znění pozdějších předpisů (dále jen vodní zákon). Účelem FOV je soustřeďovat a využívat 

účelově vázané finanční prostředky v souladu s vodním zákonem. Účel využití finančních 

prostředků a jejich čerpání jsou určeny Statutem FOV (Statut), jenž byl naposledy upraven a 

schválen ZK dne 28.11.2023 (usn. č. 544/23/ZK). 

Finanční prostředky FOV lze využít na úhradu výdajů na opatření k nápravě, hrozí-li závažné 

ohrožení nebo znečištění povrchových nebo podzemních vod či k nápravě ekologické újmy na 

povrchových a podzemních vodách v souladu s vodním zákonem. Dále mohou být finanční 

prostředky FOV využity na podporu výstavby a obnovy vodohospodářské infrastruktury (VHI), 

jako jsou veřejné vodovody, kanalizace, čistírny odpadních vod, úpravny vody, vodojemy, 

náhradní zdroje pitné vody. Tyto prostředky jsou poskytovány obcím do 4.000 obyvatel (či 



Zápis č. 1 ze zasedání Výboru životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje  
konaného dne 22. 1. 2025 

9 

svazkům obcí) buď formou programových dotací v rámci každoročně vyhlašovaného Programu 

vodohospodářských akcí či formou individuálních dotací.  

Individuální dotace na spolufinancování VHI jsou poskytovány žadatelům (obec či svazek obcí 

v LK), kteří získají hlavní finanční podporu z národních či evropských programů. Výše podpory 

ze strany LK pak tvoří max. 10 % ze základu stanovení podpory, tzv. způsobilých výdajů. 

Druhou možností je poskytnutí individuální dotace žadatelům na VHI bez spolufinancování 

z národních či evropských programů. Stávající Statut umožňuje podpořit obce do 2.000 

obyvatel maximálně 30 % z celkových způsobilých výdajů projektu.  

Nové znění Statutu navrhuje zrušit možnost poskytování podpory formou individuální dotací 

se spolufinancováním, či bez spolufinancování a tuto formu podpory nahradit Programem 

spolufinancování. Z Programu spolufinancování bude možné poskytnout podporu pouze 

formou spolufinancování akcí, tedy pokud žadatel získá hlavní finanční podporu z národních či 

evropských programů. Výše podpory ze strany LK bude tvořit max. 15 % ze základu stanovené 

podpory hlavního poskytovatele podpory, tzn. ze způsobilých výdajů.  

Druhou navrhovanou změnou Statutu je rozšíření okruhu možných příjemců Programových 

dotací FOV. V původním znění Statutu jsou okruhem možných žadatelů obce do 4 000 obyvatel 

či svazky obcí v působnosti LK. Nové znění Statutu navrhuje rozšířit okruh možných příjemců 

Programových dotací FOV o místní (městské) části o velikosti do 1 000 trvale bydlících 

obyvatel jakékoliv obce v působnosti LK. 
 

Diskuse: 

Červinková - Vznesla dotaz na oprávněné žadatele dotací pro místní (městské) části. Odpověď 

Šádková - Tato otázka je v řešení. Odpověď bude členům Výboru poskytnuta e-mailem.   
 

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/25/VŽPZ/8  

Výbor životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva LK po projednání souhlasí 

s předloženými změnami Statutu fondu ochrany vod Libereckého kraje a doporučuje 

Zastupitelstvu Libereckého kraje jejich schválení.  

Hlasování:  

Přítomno: 14 Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 0 Výsledek: přijato 
 

10. Různé  
 

Kreisinger - Vznesl dotaz na podporu prostřednictvím Lesnického fondu LK v roce 2025. Od-

pověď Klápště - Dle schváleného rozpočtu LK pro rok 2025 jsou pro potřeby Lesnického fondu 

LK alokovány 2 mil. Kč. Uvedl, že u podpory lesních cest zůstává zachováno procento podpory 

v max. výši 50 % uznatelných nákladů. Doplnění přesné výši převáděných nevyčerpaných pro-

středků z předchozích období po ukončení zasedání Výboru: V rámci nevyčerpaných pro-

středků z předchozích období je v Lesnickém fondu LK převáděna do rozpočtu pro rok 2025 

částka 4.369.553 Kč (Podpora hospodaření v lesích 3.369.553 Kč, Podpora myslivosti 

1.000.000 Kč), z které budou vyplaceny dotace za rok 2024 v celkové výši 2.795.972 Kč z pro-

gramu Podpora hospodaření v lesích a 311.225 Kč z Programu Podpora myslivosti. V Les-

nické0 fondu LK je tak pro rok 2025 k dispozici dalších 1.262.356 Kč.    
 

11. Závěr             
 

Předseda Výboru ukončil zasedání. 
 

Ověřovatel zápisu: 
 

………………………………. 

Ing. Ivan Pastorek 

člen Výboru životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje  
 

………………………………. 

David Pražák 

předseda Výboru životního prostředí a zemědělství Zastupitelstva Libereckého kraje  
 

Liberec 22. ledna 2025     Zapsal: Ing. Tomáš Komrzý, tajemník 


